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Barcelona, 1897. Fa 43 anys que
les muralles van ser enderrocades
i la capital catalana, ‘emulant’
l’expansió cap al Far Westdels Es-
tats Units, viu una efervescència
urbanística personalitzada en el
Pla Cerdà que ambiciona anne-
xionar els municipis més pro-
pers. És la ciutat més poblada de
la península –per davant de Ma-
drid i Lisboa– amb mig milió
d’ànimes que conviuen en un es-
pai densament habitat. Però el 20
d’abril d’aquell any, ara fa 120
anys, les ànsies expansionistes
es van fer realitat i Barcelona es va
annexionar les viles de Sants,
Sant Gervasi, les Corts, Gràcia,
Sant Andreu i Sant Martí.  

Tot de cop, la capital del Prin-
cipat va guanyar 70.000 habitants
i la seva superfície va créixer ex-
ponencialment. “El moment eco-
nòmic era favorable a l’agregació”,
apunta l’historiador Albert Torras,
el qual recorda que Barcelona
“necessitava espai” i que, amb l’a-
gregació de les viles, aquestes es
van omplir de les fàbriques que no
cabien al terme municipal barce-
loní. Però aquest no va ser l’únic
argument econòmic. 

La reclamació per part de les
autoritats barcelonines d’anne-
xionar-se els pobles que envolta-
ven el cap i casal venia de lluny.
Vint anys abans, pels volts del
1876, l’Ajuntament va demanar-
ho al govern estatal sorgit de la
Restauració. Alguns dels princi-
pals arguments eren la voluntat de
les autoritats barcelonines d’aug-
mentar la recaptació d’impostos i
que els nous carrers de l’Eixample
ja limitaven, i fins i tot s’estenien,
pel territori d’alguns dels pobles
que volien engolir. “Barcelona no
sol·licita que li concedeixin mitjans

per engrandir-se: només reclama
que es reconegui oficialment el fet
notori que ja està engrandida”, rei-
vindicaven representants del con-
sistori al govern de Madrid, segons
es va publicar al diari Dinastía l’a-
bril del 1897. Madrid, per la seva
banda, feia oïdes sordes al clam
barceloní. I va seguir així fins
que l’avinentesa política de finals
del XIX va canviar-ho tot. 

L’any 1895, els rebels inde-
pendentistes cubans declaraven la
guerra a la metròpoli. El govern es-
panyol, necessitat de diners, va co-
mençar a veure amb bons ulls l’a-
gregació a Barcelona dels muni-
cipis del seu pla, on la pressió fis-
cal era molt més baixa que a la ca-
pital. Una oportunitat, tot plegat.  

D’aquesta manera, Barcelona
podria recaptar més impostos i
contribuir a la guerra contra els cu-
bans. Lluny quedaven ara les pre-
teses pors de les elits de Madrid a
les expectatives de capitalitat de
Barcelona, un argument que To-
rras considera que no tenia “cap
sentit”. “El que no volien era que
Barcelona superés Madrid”, sos-
té. Sigui com sigui, l’agregació es
va fer efectiva el 20 d’abril del 1897

mitjançant un Reial Decret de la
reina Maria Cristina. La ciutat va
rebre amb entusiasme la notícia,
a diferència de bona part dels ha-
bitants dels municipis annexio-
nats. Ja el 1889 van celebrar una
manifestació multitudinària a Bar-
celona en contra i, fins a l’últim mi-
nut, van intentar aturar la decisió.
De fet, el mateix abril del 1897, una
comissió formada per regidors
dels pobles del pla va intentar
reunir-se amb Antonio Cánovas,
president espanyol del moment,
sense èxit, segons va publicar La
Vanguardia aquell 20 d’abril. 

I què va quedar del passat in-
dependent d’aquells pobles, al-
guns d’ells mil·lenaris? El nom.
“Es va establir que els pobles do-
nessin nom als nous districtes”,
explica l’historiador Jordi Petit.

120 anys després, Barcelona és
de nou a la cruïlla d’una nova ex-
pansió. Diferents veus, com la de
l’arquitecte Oriol Bohigas, ja apun-
ten cap a l’àrea metropolitana. S’i-
maginen ciutats com l’Hospitalet
esdevenint l’onzè districte? Pot
semblar una bogeria, però no ho
era també en el cas de Sants, Sant
Martí o Gràcia? El temps ho dirà.

Francisco J. Rodríguez
BARCELONA

El ‘far-west’ barceloní
» Barcelona celebra 120 anys de l’annexió de Sant Martí, Sant Andreu, Gràcia, les Corts, Sants i Sant Gervasi
» Tot i les reticències del govern espanyol, es va acabar donant llum verda al projecte per la guerra de Cuba

Un plànol d’Ildefons Cerdà del 1855 on es pot veure Barcelona i els pobles dels voltants que més tard engoliria. Foto: Arxiu 

HISTÒRIA4Sant Gervasi de
Cassoles va ser un dels muni-
cipis que va entrar a formar
part de Barcelona ara fa 120
anys. Una vila la història de la
qual està molt lligada a la de Sa-
rrià, el poble veí que va poder
postposar 20 anys la seva an-
nexió a la capital catalana. 

El nom de Sant Gervasi pro-
vé d’una església medieval que
hi havia a la zona, mentre que el
topònim Cassoles s’ha inter-
pretat com una contracció de
“cases soles”, atès que era un nu-
cli escassament poblat. Fos com
fos, Sant Gervasi formava part
de Sarrià –n’hi ha constància
des del segle X–. Tanmateix, el
poble va aconseguir constituir el
seu primer ajuntament el 1727,
arran del Decret de Nova Plan-
ta del rei Felip V. 

La independència de Sant
Gervasi, però, només va durar
170 anys. El 1897 entrava a for-

mar part de la capital catalana
i els burgesos van començar a
construir-hi les seves cases d’es-
tiueig, canviant la fesomia d’u-
na vila típicament camperola.

Sarrià, per la seva banda, va
poder evitar l’annexió a Barce-
lona fins al 1921, quan es va re-
obrir l’expedient d’agregació a
petició de l’Ajuntament barce-
loní. Va ser tramitat ràpida-
ment i, malgrat l’oposició dels sa-
rrianencs, l’agregació al cap i ca-
sal es va fer efectiva aquell any. 

Els dos municipis van par-
ticipar en la històrica mani-
festació del 1889 pels carrers
de Barcelona en contra de l’a-
gregació. Segons les cròniques
de l’època, els representants de
Sant Gervasi van mostrar una
pancarta on es podia llegir
que l’agregació era “la ruïna”
del poble, mentre que els seus
veïns van clamar per un “Sa-
rrià per als sarrianencs”.  

Sant Gervasi o com marxar de 
Sarrià per entrar a Barcelona
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Parlen els
veïns

Òscar
“Ha pujat moltís-
sim, això no es pot
negar. A més, els
llocs on he treballat
(Drassanes, Plaça
Catalunya i l’Ei-
xample) són tres

dels punts on més n’hi ha. Es nota molt
al transport públic i al carrer. En els úl-
tims cinc anys s’ha disparat.”

Anna
“Sí, i a més hi ha ba-
rris concrets on la
situació ha empit-
jorat molt en un pe-
ríode curt de temps.
Fa un any vaig tor-
nar a viure a la Dre-

ta de l’Eixample després de 10 anys fora
i cal fer-hi alguna cosa, perquè ens estan
obligant a marxar fora de la ciutat.”

Àngels
“Em sembla que hi
ha molts turistes,
però potser és un
pèl exagerat parlar
de massa. Ara bé,
també he de dir que
al barri on jo visc no

afecta tant. Crec que el turisme és bo per
a la ciutat, genera ingressos i llocs de tre-
ball. Jo no ho restringiria gaire.”

Edgar
“Sí. Crec que n’hi
ha massa, però a
més està mal repar-
tit. Visc al centre i la
massificació és alar-
mant. S’hauria de
fer alguna cosa per-

què tot el volum de gent no es concentri
a la Rambla, la Sagrada Família i l’Ei-
xample. Descentralitzar-lo.”

Creus que hi ha massa turisme a la ciutat?
per Toni Enguix

Un diari plural

per Josep Piquer

4’Antes que se rompa España...’

Des que va començar l’actual
revifalla de l’independentis-
me, el govern espanyol, del
PP, i la caverna mediàtica de
tots els colors l’han volguda
presentar davant la seva clien-
tela com una dèria dels polítics,
que ens tenien entabanats a
tots plegats, i que el poble per
la seva innocència i ingenuïtat
ho assumia com a cosa pròpia.
I que era en Mas el cap i cab-
dill que havia venut la moto a
la classe política, el Maquiavel
que movia els fils de tot plegat. 

Decapitat el moviment (per
cert, des de dintre i per la
CUP), en haver-se quedat sen-
se cap de turc hi han afegit ex-
ultants la descoberta del motiu
amagat que era a l’origen d’a-
questa malsana i esbojarrada
aventura: tapar la corrupció
dels governants, aquests cor-
ruptes que s’havien aprofitat
del poder per lucrar els seus
partits i les butxaques llurs.
Ara la bromera independen-
tista es fondrà tota sola com la
del sabó.

Que aquella gent  ensarro-
ni la seva clientela amb post-
veritats (se’n diu així, oi?)
com aquestes és lamentable
però se’n pot entendre el per-
què. El que és preocupant, i
molt, és que això estigui calant
al pensament d’alguns dels
nostres conciutadans, els d’a-
questa banda.

Darrerament m’he trobat
amb gent catalanista de pro, in-
dependentista militant, que
t’etziba amb aires de protago-
nista, que hem estat nosaltres,
el poble, qui ha tingut la ini-
ciativa i qui ha empès el procés

i que els polítics (tots i espe-
cialment en Mas i companyia
de Convergència) no han fet al-
tra cosa que pujar al carro per
no quedar descavalcats. Ad-
meto que tenen una molt bona
part de raó. Tanmateix, la dis-
sertació continua i llavors sur-
ten Santa Coloma i Badalona,
Terrassa, el cas Palau, i es
dóna per fet el 3% i el 4% i el
24% si cal, i s’equipara el fi-
nançament irregular dels par-
tits a posar-se els calés a la but-
xaca o remenar negocis opacs
aprofitant la influència de pa-
rents o amics ben situats.  I es
conclou que tan corruptes són
aquests d’aquí com els dels
sobres, els dels EROS, els va-
lencians, els mallorquins o els
de la trama madrilenya per
repartir-se el pastís des de la
llotja del Bernabeu. Tot plegat
dit amb aire sorneguer i aquell
posat de suficiència decorat
amb un somriure volgudament
mal contingut i un lleuger mo-
viment de cap cap enlaire i a un
costat, que ve a dir “què m’han
d’enredar a mi...?! Tots són
iguals”.  Si n’hi va haver que
van posar les urnes el 9N, és
que no tenien més remei. Si els
han inhabilitat i multat per
això, és injust; però com que
n’han fet d’altres (mai no s’es-
pecifica quines), tampoc no
els està tan malament.  

Tothom hi vol sucar pa i ja
tenim la discussió muntada i
pujant de to a la velocitat de la
llum. Inevitablement em ve al
cap aquella profecia de l’Aznar:
“Antes que se rompa España,
se romperá Cataluña”.

I és que no n’aprenem. De

vegades sembla que no sabem
qui és l’enemic. Sembla que no
sabem que és poderós i capaç
de jugar molt brut. Sembla
que no sabem que les desqua-
lificacions entre nosaltres  ens
afebleixen, i que no ens ho po-
dem permetre. Sembla que
oblidem que som pocs i que
ens necessitem tots. Aquesta
dèria de buscar els pecats (tot-
hom en tenim, de pecats) dels
que destaquen en qualsevol
camp o simplement els van
millor les coses que a nosal-
tres, manifesta una enveja ma-
laltissa i empobridora. I en
l’àmbit polític ens deixa orfes
de líders. Si no són immacu-
lats, ja ens cuidarem nosaltres
d’esbombar i magnificar les se-
ves taques. 

Pot ser victoriós un exèrcit
sense generals? Nosaltres ne-
cessitem els soldats, els capi-
tans i tots els generals. És clar
que s’ha de condemnar a tot-
hom que delinqueixi;  però ni
s’ha de condemnar abans d’ho-
ra, ni exagerar els delictes i ni
molt  menys donar-los per su-
posats i creure’s a ulls clucs la
primera brama que ens arriba
vingui d’on vingui. Tot això i
molt més ja se’n cuiden prou
de fer-ho els altres; i nosaltres
no els hem de fer d’altaveu.
Nosaltres ens hem de posar
les diferències a la butxaca,
hem d’aprendre a fer pinya i
a pensar en gran. Hem de ser
inclusius (això es porta molt
avui en dia) i bandejar puris-
mes que ens facin perdre efec-
tius. Hi hem de ser tots; amb
el nostre equipatge d’ener-
gies i debilitats, però tots.

per Jordi Lleal 

Quin sidral s’ha muntat als
cercles polítics madrilenys amb
l’anunci de la conferència de
Puigdemont, Junqueras i Ro-
meva a la qual han convidat a
tots els partits polítics, cos di-
plomàtic i altres personalitats
públiques. Les reaccions han
estat primer, un escàndol en
contra de l’alcaldessa de Ma-
drid, Manuela Carmena, per
llogar l’auditori “Caja de Mú-
sica”. Cristina Cifuentes de-
clarant que és una mera con-
ferència traient-li el valor que
pot tenir la presentació, dels
“tres mosqueters” pel diàleg,
dient que això és il·legal perquè
els tribunals ja han dictat que
el procés independentista és
il·legal. PP i PSOE, s’han pro-
nunciat sobre el tema en ter-
mes semblants, no donant ni
un mínim de valor a l’intent ca-
talà d’explicar-se d’una forma
clara i tranquil·la sobre què es
vol fer. Seguint la corretja de

transmissió, en Xavier Garcia
i Miquel Iceta, han assegurat
que no hi assistiran, potser
veient 13TV i escoltant la
COPE,  ja tindran prou infor-
mació imparcial i contrastada.
Andrea Levy, amb Alícia Sánc-
hez, Santi Rodríguez i l’inefa-
ble Albert Boadella es mani-
festen en contra de la confe-
rència, apuntalats per les ma-
nifestacions de Falange, So-
cietat Civil Catalana, Ciuta-
dans i  els candidats a la se-
cretaria general del PSOE. 

Tots aplegant la flor i nata
del nacionalisme espanyol,
amb cap argument polític. Tot
és odi, rancor, infàmia, totali-
tarisme que ja no els van dei-
xar parlar al Senat (la cambra
de representació territorial) i
ara no admeten que parlin a
Madrid, la capital de les es-
sències pàtries. Això és un sig-
ne de covardia i debilitat, vol
dir que ja hem guanyat!   

Un diari participatiu

4Lliçons de democràcia

@AncMadrid: Puigdemont: “Hoy el pueblo
de Madrid está aquí perfectamente repre-
sentado por su alcaldesa para buscar solu-
ciones y no obstáculos". 

@VientuNordes: Kilian Jornet, un ex-
traterrestre encerrado en un cuerpo hu-
mano, asciende el Everest en 26 horas... y
hoy la noticia es la liga del Real Madrid. 

@Gargotejant: La diferència entre avals i
vots en el cas de la Susana Díaz ens
demostra per què sovint els polítics insis-
teixen a fer primàries a mà alçada. 

Opinió en 140 caràcters
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SOLIDARITAT4A Catalunya
hi ha un centenar d’infants d’entre
0 i 6 anys que viuen en centres de
protecció. Són nens i nenes que du-
rant un temps no poden estar amb
la seva família biològica perquè no
se’n pot fer càrrec i necessiten una
família acollidora que els ofereixi
l’entorn d’atenció, dedicació, esti-
mació i tendresa que necessiten. 

És en aquest sentit que el De-
partament de Treball, Afers So-
cials i Famílies ha dissenyat un pla
estratègic per aconseguir més fa-
mílies d’acollida. Aquest pla conté
mesures de suport econòmic, tèc-
nic i administratiu per a les famílies
acollidores i una campanya inten-
siva i sectorialitzada de promoció
de l’acolliment i de cerca de famí-
lies. L’objectiu és garantir el dret
dels infants a viure en família acon-
seguint que cap nen o nena de 0
a 6 anys visqui en un centre d’a-
collida o residencial. 

Qui són aquests nens i nenes?
Els infants que esperen una família
d’acollida són infants que, per di-
ferents motius, no poden estar
amb la seva família durant un
temps. És llavors quan la Direcció
General d’Atenció a la Infància i l’A-

dolescència (DGAIA) se’n fa càrrec
i n’assumeix la tutela fins que la fa-
mília biològica de l’infant resol els
problemes que li impedeixen ocu-
par-se’n. Durant aquest temps, els
menors tutelats poden viure en
un centre, amb la família extensa
(avis, tiets, etc.) o en una família aco-
llidora. La Direcció General d’Aten-
ció a la Infància i a l’Adolescència
(DGAIA) i l’Institut Català d’Acolli-
ment i de l’Adopció (ICAA) han de-
cidit apostar per l’acolliment fami-
liar davant del que es fa en centres
per garantir el dret dels infants a viu-
re en família. 

El centenar de nens i nenes
d’entre 0 i 6 anys que viuen en cen-
tres són majoritàriament grups de
germans o infants amb algun tipus
de dificultat en el seu comporta-
ment o diversitat funcional.

Qui pot acollir un infant o ado-
lescent?
Les persones que volen acollir un
infant o adolescent han de dispo-
sar de temps, col·laborar amb els
professionals que fan l’acompan-
yament durant l’acolliment i ac-
ceptar i respectar la història de l’in-
fant i el règim de visites de la fa-
mília biològica. Per fer l'acolli-

ment, tots els membres de la fa-
mília, incloent-hi els fills i filles, si
n'hi ha, han d'estar-hi d'acord.

Quines famílies són més neces-
sàries?
Actualment, hi ha 612 famílies
acollidores a Catalunya que em-
paren 1.017 nens i nenes, però en
calen més. Per això, l’ICAA fa una
crida a totes les famílies que pu-
guin fer aquest gest solidari i com-
promès. Per tal d’aconseguir la
fita que cap nen o nena de menys
de 6 anys estigui en un centre, ca-
len especialment famílies que pu-
guin destinar als infants una gran
dedicació i que tinguin flexibilitat
en els seus horaris. 

Per altra banda, també són
necessàries famílies que es pu-
guin constituir en Unitat Convi-
vencial d’Acció Educativa (UCAE).
Per constituir aquestes unitats, cal
que les persones que volen rea-
litzar l’acolliment tinguin titulació,
formació i experiència en l’àmbit
de la infància i l’adolescència per
tal de poder atendre infants i
adolescents amb necessitats edu-
catives especials, malalties crò-
niques o trastorns de conducta i
grups de germans.

L’acolliment familiar,
un gest solidari i compromès

» La Generalitat busca un centenar de famílies acollidores per a nens i nenes d’entre 0 i 6 anys

PRIMER PAS
Presentar la sol·licitud d’acolliment i els 
documents requerits a una de les seus 
territorials de l’ICAA o a una Institució 
Col·laboradora d’Integració Familiar.

SEGON PAS
Inici del procés de formació i valoració: 

inclou mínim dues entrevistes individuals 
i una entrevista al domicili.

TERCER PAS
Elaboració de l’informe psicosocial, 
el qual descriu les característiques de la família,  
el tipus d’acolliment més idoni i determina 
el perfil de l’infant susceptible de ser acollit.

QUART PAS
Cerca de la família més idònia per a l’infant.

CINQUÈ PAS
L’últim pas consisteix a posar en marxa 
el pla d’acoblament. Es tracta d’un 
procés d’acostament progressiu 
entre l’infant i la família acollidora.

Què cal fer per acollir?

El Departament de Treball, Afers Socials i Famílies ha dissenyat un pla per aconseguir més famílies d’acollida. Foto: Arxiu

acolliment.gencat.cat
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ESPAI PÚBLIC4L’esperada re-
forma del Turó Park ja té data.
L’Ajuntament va anunciar el pas-
sat 10 de maig que invertirà
806.000 euros a partir del se-
tembre per tirar endavant la
transformació d’aquest emble-
màtic espai. L’objectiu és recu-
perar l’esperit del projecte origi-
nal del paisatgista Nicolau Rubió
i Tudurí.

Un dels aspectes més polèmics
d’aquesta reforma és que anirà
acompanyada de la prohibició de
l’accés dels gossos al parc  quan co-
menci la reforma. És molt proba-
ble que la prohibició es mantingui
un cop la reforma acabi. 

Els detalls de tot plegat els van
presentar el passat dia 10 de maig
el regidor d’Arquitectura, Paisat-
ge Urbà i Urbanisme, Daniel Mò-
dol, i el comissionat d’Ecologia,
Frederic Ximeno. Mòdol, que va
veure com un grup de propietaris
de gossos feia acte de presència a
la presentanció del projecte per

expressar el seu malestar, va afir-
mar que la decisió es deu al fet que
“no es pot garantir que hi hagi un
ús cívic” de les instal·lacions. Mò-
dol va afegir que “és el moment
més delicat d’un parc i no farem
una inversió de gairebé un milió
d’euros perquè es torni a espat-
llar”. Tot i això, va admetre que
“hi ha molts veïns que es com-
porten i veurem com ho podem
compaginar un cop acabi la re-
forma”, va afegir el regidor. De to-

tes maneres, l’Ajuntament té pre-
vist una àrea per a gossos de
1.100 metres quadrats al parc de
Piscines i Esports, a tocar del
Turó Park.

La remodelació del parc in-
clou la rehabilitació del llac, la re-
novació de 3.200 metres qua-
drats de gespa, la plantació i re-
novació de 1.800 arbusts, la
plantació de 12 arbres i la poda
de 100 més. També es recupe-
rarà l’antic teatret de titelles.

El Turó Park serà un espai sense gossos. Foto: Cristian López

El nou Turó Park no admetrà
l’entrada de gossos al seu recinte
» L’Ajuntament aprova la rehabilitació del parc per 806.000 euros

» Mòdol veu incompatibles els gossos amb la recuperació de l’espai

L’ANC local debat sobre
pensions i la Hisenda catalana

AGENDA NACIONAL4L’ANC
de Sarrià-Sant Gervasi, amb el
suport d’Òmnium Cultural, ha
organitzat per al pròxim 30 de
maig  un debat sobre la Hisen-
da catalana i les pensions. La
sessió se celebrarà al Teatre de
Sarrià a partir de dos quarts de
vuit de la tarda.

Els protagonistes de la jor-
nada seran la catedràtica d’E-
conomia Pública de la UB, Nú-
ria Bosch, i el Secretari d’Hi-
senda de la Generalitat, Lluís
Salvadó (ERC). La conferència-
debat estarà moderada per Al-

fons Durán-Pich, mànager pro-
fessional, empresari i inversor.
Bosch, que també és membre
del Consell Assessor per a la
Transició Nacional, és especia-
lista en l’àmbit de la hisenda pú-
blica, el finançament autonòmic
i local, i les balances fiscals.

Està previst que la futura Hi-
senda Catalana tingui tota la
seva capacitat d’actuació a par-
tir de l’1 de setembre. Serà
aquest dia quan tindrà totes
les seves oficines, al mateix
temps que s’hi incorporaran
300 treballadors més. 

El Patronat de l’Habitatge
demanda els Pintors Canet 22
POLÈMICA4El Patronat Muni-
cipal de l’Habitatge va demandar
a finals d’abril l’Associació de
Pintors Canet 22 a causa de la
polèmica amb l’ocupació de la
casa que ha estat la seu, i que és
de propietat municipal, des del
1994. La demanda també in-
clou a Pilar Cárceles, la titular del
contracte de lloguer de la seu.

El Patronat reclama a l’enti-
tat 102.995 euros, tot i que els
advocats del col·lectiu de pintors
negocien amb l’Ajuntament una
sortida per marxar de la casa. En
declaracions a Betevé, el porta-

veu dels pintors, Josep Sabaté,
ha explicat que encara no han
marxat perquè “no hem trobat
cap lloc que s’adeqüi als nostres
ingressos”.

El conflicte s’ha anat enquis-
tant amb el temps després que ja
fa mesos el regidor Daniel Mòdol
va anunciar que trencava les
converses amb el col·lectiu, que
havien de marxar de la casa el 30
de juny de l’any passat. El Dis-
tricte va acceptar que si quedes-
sin fins al desembre,  data en la
qual els pintors van anunciar
que tampoc marxarien.

Set identificats per l’enganxada
de banderes espanyoles

LA BONANOVA4Els Mossos
d’Esquadra van identificar la ma-
tinada del passat 18 de maig a set
joves, tres d’ells menors, al passeig
de la Bonanova per la seva parti-
cipació en l’enganxada massiva de
banderes espanyoles a diferents
punts de la ciutat. Els fets es van
produir aquella mateixa  nit.

En el moment de ser enxam-
pats per la policia, els joves  esta-
ven enganxant adhesius impresos
de mida DinA4 amb la imatge de

la bandera d’Espanya. Tot i la
identificació policial, l’endemà
Barcelona es va despertar amb
banderes espanyoles a diferents
punts de la ciutat. Al districte, on
hi havia enganxines a molts llocs,
va ser un dels punts de la ciutat on
més banderes van aparèixer.

De moment, però, no ha
transcendit qui hi ha darrere
l’acció. L’ordenança municipal
estableix multes d’entre 120 i 750
euros per aquestes accions.

Vallvidrera | L’Associació de Veïns tria nova junta
L’Assemblea Anual de l’Associació de Veïns de Vallvidrera va escollir a principis de mes una

nova junta directiva. La nova junta està encapçalada per la presidenta Clara Raich; la tresore-
ra, Shilpa Baliga i la secretària, Berta Viver. L’antic president, Gerard Gual, va repassar les

lluites i les reivindicacions de la junta sortint durant el seu mandat, que va començar el 1991.

L’economista Núria Bosch intervindrà en el debat. Foto: Arxiu

Foto: Twitter (@AlbertCalero)
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Els veïns buscaran les espècies
que hi ha al Parc de l’Oreneta

CIÈNCIA4El Parc de l’Oreneta
acollirà el pròxim 27 de maig el
primer ‘bioblitz’ del districte,
una activitat que consisteix en la
cerca, per part dels veïns que hi
participaran -amb l’ajuda de sis
científics-, del màxim nombre
d’espècies possibles.

Aquesta activitat, que fa
anys que se celebra a la ciutat,
permet als veïns convertir-se en
científics i té com a objectiu rei-

vindicar la biodiversitat de la
ciutat i, en aquest cas, del Parc
de l’Oreneta.

Les dades que s’aconseguei-
xin recollir passaran a formar
part de la base de dades de Na-
tusfera, una plataforma virtual
que connecta els amants de la
naturalesa de tota Europa. Les
dades ciutadanes generades pels
usuaris de Natusfera serveixen
per nodrir projectes científics.

Primers passos de la Federació
d’Entitats de Vil·la Urània

ASSOCIACIONISME4Set enti-
tats del barri del Farró han
constituït recentment la Fede-
ració d’Entitats de Vil·la Urània
amb l’objectiu de cogestionar el
nou centre cívic del barri que
obrirà les seves portes el pròxim
mes de juliol.

L’equipament, situat, entre la
Via Augusta i el carrer de Sara-
gossa, estarà dirigit, a banda de
la nova federació, per l’Ajunta-
ment i els tècnics d’una empre-
sa concessionària. Les set enti-
tats que formen aquesta federa-
ció són  l'Associació de veïns del
Farró, Farró Digne, l'Associació
Farró Comerç, la Colla Humo-
rística de Sant Medir, la Coope-

rativa de consum Germinal Fa-
rró, AstroBarcelona i l'Agrupa-
ció Astronòmica de Barcelona
ASTER. En declaracions a Be-
tevé, Ester Rodríguez, secretaria
de la Federació d'Entitats Vil·la
Urània, ha destacat que la crea-
ció de l’entitat és molt important
perquè “nosaltres fa cinc anys
que estem lluitant per tenir un
centre cívic al barri. Tant entitats
com associacions de veïns hem
fet molt per aconseguir-ho”.

La Federació d’Entitats de
Vil·la Urània aspira a poder
gestionar del centre cívic de
forma individual un cop hagi
passat un any de la seva entra-
da en funcionament.

CELEBRACIONS4L’arribada del
bon temps i la calor és sinònim
d’inici de la temporada de Fes-
tes Majors en alguns dels barris
del districte.

El barri encarregat de fer el
tret de sortida serà Les Tres
Torres, que celebrarà la seva
Festa Major entre els dies 25 i 28
de maig. La celebració arrenca-
rà amb una passejada pels espais
més representatius del barri per
conèixer el seu passat històric.
L’acte donarà pas a la inaugu-
ració oficial, que tindrà lloc el
mateix dia 25 al Centre Cívic

Pere Pruna. Com cada any, la
música  tindrà un protagonisme
especial  en el programa, on
també destaquen les activitats
esportives, el cine-fòrum o la bo-
tifarrada popular.

Després de Les Tres Torres
arribarà el torn del Putxet i Sant
Gervasi-La Bonanova. . La del
Putxet començarà el 8 de juny i
s’allargarà fins al dia 11 del ma-
teix mes. Alguns dels actes més
destacats seran la ruta de tapes
PutxeTapes, les havaneres amb
rom cremat, la rua de tabalers,
els focs d’artifici estàtics amb els

Diables de Sarrià, el sopar i ball
de Festa Major i el concert de
guitarra clàssica.

Pel que fa a la de Sant Ger-
vasi-La Bonanova, començarà el
9 de juny i abaixarà el teló el 21
de juny.  Al llarg d’aquests 12
dies els veïns del barri podran
gaudir d’un munt d’activitats
pensades per a tots els públics.
Entre aquestes, hi haurà el ball
de Festa Major, les jornades
‘Salut i Gastronomia’, la ruta
‘Galvany insòlit’ o el taller del
Dia Mundial de Teixir en Públic
als jardins d’Enric Sagnier. 

Una imatge de la Festa Major de l’any passat de Sant Gervasi. Foto: Districte

En marxa la temporada 
de Festes Majors al districte
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Seria molt difícil fer una versió
real de la pel·lícula Ocho apelli-
dos catalanes. Com centenars
de milers de catalans, jo no ser-
viria, jo no els tinc. La meva àvia
era de l’Aragó. Un dels meus
besavis de La Rioja. Un altre,
d’Andalusia. Tenia família a Elx.
Tots van acabar venint a Catalu-
nya, la qual, generació rere ge-
neració, demostra que és una
terra d’oportunitats i d’acollida.
Històricament, Catalunya sem-
pre ha acabat sortint-se dels
reptes que se li han anat plan-
tejant, però especialment quan
Catalunya ha liderat aquest
repte: la revolució industrial n’és
un bon exemple.

Ara Catalunya està demos-
trant que també és capaç de su-

perar una crisi i de liderar un
altre repte. Malgrat que el mi-
nistre Margallo va pronosticar
que el simple fet de discutir
sobre la independència porta-
ria pobresa a Catalunya, el nos-
tre país creix econòmicament ja
a un ritme superior al de l’Estat,
és aquí on més capital estra-
nger s’inverteix de tota la pe-
nínsula i la taxa d’atur juvenil,
tot i ser molt alta (32%), és sen-
siblement més baixa que la mit-
jana espanyola (42%). Ara
Catalunya té un nou repte: el de
decidir si vol prendre les regnes
del seu destí. L’any 1949, quan
va néixer el meu pare, l’ONU
tenia 59 països membres. Actu-
alment en té 193.

Però no havíem quedat que

vivíem a l’època de la globalit-
zació? I tant. Però la història ens
demostra, cada cop més ràpid,
que com més propers són els
governs als seus ciutadans,
més àgil, competitiu i ple d’o-
portunitats és aquell nou país.

Si agafem les dades del
2014, 2015 i 2016, Catalunya ha
demostrat –simplement cre-
uant població activa amb in-
versions- que el país té
capacitat per generar riquesa,
ocupació i repartir-la millor. El
que no té Catalunya és capaci-
tat política real per convertir
aquestes oportunitats en lleis.
Una normativa que s’adigui
més i millor a la realitat pro-
ductiva de Catalunya: més en-
focada a les petites i mitjanes

empreses que no pas a grans
corporacions, més enfocada a
l’emprenedoria i que deixi de
pensar en els subsidis públics
com a forma de vida sinó com a
ajut real quan sigui necessari.
En definitiva, lleis que permetin
combatre l’atur premiant la
contractació juvenil o la reten-
ció de talent que ara ha de mar-
xar a l’estranger. Per cert, en
aquest punt convé recordar
que ni els governs del PSOE ni
els del PP han complert mai la
sentència del Tribunal Consti-
tucional que obliga l’Estat a
traspassar les beques universi-
tàries a la Generalitat, com han
reclamat els diferents governs
catalans amb la voluntat d’apu-
jar-les de manera significativa.

Opinió

La jove història d’un vell país
Catalunya sempre ha estat terra d’oportunitats i ho torna a ser especialment ara si construeix el propi Estat

Jofre Llombart, periodista
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URBANISME/ Representants de les diferents entitats veï-
nals del districte de Ciutat Vella i la FAVB van llençar un
crit d’alerta el mes passat, en ple judici del cas Palau, en
relació al projecte de construcció de l’hotel del Palau de
la Música, actualment paralitzat.

En una compareixença davant dels mitjans des de la
seu de la FAVB, els representants veïnals van demanar a
l’actual Ajuntament que posi “llums i taquígrafs” a les ges-
tions sobre la retirada del Pla General Metropolità (PGM)
que buscava facilitar la construcció de l’hotel i que encara
continua vigent. Consideren que el projecte “desvaloritza
l’urbanisme del casc antic de Barcelona”. La veu cantant
de la reivindicació la va dur l’exregidora de Ciutat Vella du-
rant l’època que el cas de l’hotel va començar a prendre
forma, Itziar González, i que va dimitir després de no
poder aturar-lo. “Fa dos anys que hi ha l’actual govern i la
modificació del PGM que permet l’hotel segueix vigent.
Ens consta que políticament el volen frenar i volem saber
qui ho està fent”, va afirmar Gonzàlez, al mateix temps que
va exigir “un seguiment de què s’està fent”. “Hi ha una ar-
quitectura administrativa que s’ha de fiscalitzar i volem
saber quins gerents portaran la voluntat política expres-
sada en el Ple a una realitat satisfactòria”, va concloure.

Els veïns demanen l’aturada definitiva 
de les obres de l’hotel del Palau POLÈMICA/ El passat 24 d’abril l’Ajuntament va anunciar

que rescindeix el contracte de les obres dels túnels de la pla-
ça de les Glòries i que aquesta decisió farà que els treballs
en aquest espai s’aturin entre 8 i 12 mesos.

Aquesta decisió ha generat una certa preocupació en
les associacions de veïns que viuen al voltant de la plaça.
De fet, els veïns del Fort Pienc, el Poblenou, el Clot-Camp
de l’Arpa i la Sagrada Família han publicat un comunicat
conjunt on reclamen que es completin els informes tèc-
nics i jurídics per depurar responsabilitats. En el text tam-
bé insten el consistori a tramitar “amb la major celeritat, ri-
gor tècnic i jurídic, transparència i consens” la modificació
del pla, però que això no impliqui l’aturada de projectes
com el parc Canòpia, els habitatges i els equipaments pú-
blics projectats i la unió del tramvia per la Diagonal.

Preocupació per l’aturada 
de les obres de les Glòries

La FAVB promou una visió feminista dels barris i la ciutat amb el Fòrum Veïnal de Dones

Les dones es fan sentir
FEMINISME/ “Barcelona no serà justa ni
democràtica fins que no esdevingui la ciu-
tat de les dones, fins que no es faci sentir
amb força el seu anhel d’igualtat”. Sota
aquesta màxima, la Federació d’Associa-
cions de Veïns de Barcelona (FAVB) va or-
ganitzar, els dies 5 i 6 d’aquest mes, el
Fòrum Veïnal de Dones, unes jornades
que es van celebrar al Centre cultural Te-
resa Pàmies, a l’Esquerra de l’Eixample. 

Les jornades van arrencar divendres  5
a les set de la tarda amb una performance
a càrrec del col·lectiu L’Artèria, que va ser-
vir per donar pas a la presentació del
fòrum. Tot seguit, la historiadora Isabel
Segura va encarregar-se de la conferèn-
cia inaugural i la primera jornada es va
cloure amb un altre espectacle, aquest
cop de la mà de la Coral de dones de la
Flor de Maig. 

L’endemà, a dos quarts de 10 del
matí, van començar a fer-se els primers
tallers, que van tractar assumptes rela-
cionats amb la cura del cos, l’“economia
de vida” i posteriorment se’n van fer dos
més dedicats a fomentar el respecte pel
barri i per la ciutat, respectivament. Tot
seguit, el plenari de la trobada va servir
per debatre les conclusions del fòrum i,
un cop aquestes van estar establertes, es
va fer l’últim acte, de caràcter molt emo-
tiu, amb un record especial o “donatge” a
Teresa Pàmies. 

“LA CIUTAT AMB ULLS DE DONA”
Aquesta trobada suposa un pas més per
fomentar la mirada cap als barris barcelo-
nins “amb ulls de dona”, les quals “són al

cor de tots els problemes de la ciutat i del
país”, destaquen des de la FAVB. “Per im-
pulsar totes les lluites socials, democràti-
ques o mediambientals en què ja som
moltes vegades força motriu, necessitem
aplegar-nos de nou com a dones cons-
cients, lliures i determinades”, afegeixen. 

Per tot plegat, des de la federació con-
sideren que les dones “necessiten prendre
la paraula”, a més d’adonar-se de la seva
“capacitat transformadora” per tal de
“mirar la realitat i somniar la ciutat” que
volen bastir. 

Per altra banda, la FAVB posa de mani-
fest com “la degradació del mercat labo-
ral” afecta “especialment” les dones, en
tant que “majoritàries en el col·lectiu de
treballadors pobres”. En aquesta línia, as-
seguren que la destrucció de l’estat del
benestar i el desmantellament dels ser-
veis públics recauen sobre les esquenes
de les dones. 

VIOLÈNCIES
Per últim, la federació també relaciona
aquesta situació amb la violència mas-
clista. “Seguim sent el centre de totes les
violències”, expliquen des de la FAVB en
boca del col·lectiu femení, unes violències
que van “des dels crims de gènere fins al
tràfic de persones i l’explotació”. 

És per tots aquests motius que la FAVB
considera molt important la celebració
del Fòrum Veïnal de Dones, ja que “busca
contribuir a una nova embranzida del mo-
viment veïnal i a la seva lluita per la ciutat
democràtica des de les capacitats, l’ener-
gia i la mirada rebel de les dones”.
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CONVIVÈNCIA/ La futura ober-
tura d’una mesquita al barri de la
Prosperitat, a Nou Barris, ha ge-
nerat una certa divisió entre els
veïns de la zona.

De fet, el passat 20 d’abril es va
fer una manifestació des del lloc
on s’ha d’obrir el centre fins a la seu
del Districte. Els seus organitzadors
van defensar que el seu rebuig a
l’espai obeeix a motius “legals i ur-
banístics”. Tot i això, a la marxa tam-
bé hi van ser presents integrants
de partits i grups racistes.

D’altra banda, dies abans d’a-
questa marxa, diferents associa-
cions, entre elles la FAVB, van fer
públic un comunicat per defensar
l’obertura del centre.

Divisió veïnal 
a la Prosperitat
per una mesquita

INFRAESTRUCTURES/ L’Associació de
Veïns de Sant Andreu Sud ha dit prou.
Cansats de conviure des de fa més d’una
dècada amb el projecte de les obres del
TGV de la Sagrera, un projecte que “se-
para els barris i els degrada”, l’associació
ha engegat una campanya per denun-
ciar el que els veïns anomenen forat de
la vergonya. 

L’objectiu d’aquesta iniciativa, que han
impulsat a través del portal Change.org, és
instar tant l’Ajuntament com la Generali-
tat a donar prioritat a la finalització de les
obres i pressionar el ministeri de Foment
perquè compleixi  amb tots els seus com-
promisos.

L’entitat ha publicat un manifest, que
també ha fet arribar a les tres institucions,

en el qual exposa les raons per les quals
demana que es desbloquegi “una obra
que ningú ha demanat, de la qual no s'en-
treveu el final i que condemna el barri a
presoner d'un mur que converteix la zona
en un cul de sac abocat a l'oblit i l'abandó”.

És per això que, en quatre punts, l’as-
sociació exigeix reclamar a Foment “la re-
presa immediata de les obres, així com la
seva finalització en terminis coherents i
raonables”, demana que l’espai de les
obres estigui “cuidat, net i vigilat” i que s’a-
consegueixin “de manera urgent i per les
vies que calguin” els permisos per poder
actuar als punts on l’obra està més avan-
çada. L’associació acompanya la seva cam-
panya amb un vídeo penjat a YouTube on
mostra el deteriorament de les obres.

Clam dels veïns de Sant Andreu Sud 
per acabar amb el forat de la Sagrera

La FAVB fa una crida en defensa 
d’unes residències dignes

GENT GRAN/Unes residències as-
sistides per a gent gran on es
pugui viure dignament. Aquest és
l’objectiu d’una de les darreres cri-
des que ha fet la FAVB, que a través
del seu departament de Sanitat ha
impulsat un manifest per demanar
que els centres on viuen desenes
de milers d’avis i àvies reuneixin
uns mínims perquè aquestes per-
sones visquin dignament. La ini-
ciativa, que està penjada al portal
web de la federació, busca recollir
el màxim de suports possibles per
exigir al Consorci de Serveis Socials
de Barcelona, integrat per la Gene-
ralitat de Catalunya i l'Ajuntament
de Barcelona, que vetlli perquè
aquests equipaments siguin de
qualitat.

La FAVB denuncia que, degut
al fet que la majoria d’aquestes re-
sidències les gestionen empreses
privades amb ànim de lucre, con-
templen l’atenció a les persones
grans com “un negoci en dreti-
ment de la seva atenció i el seu
benestar”. Per aquest motiu, la fe-
deració creu que cal fer tot el pos-
sible perquè aquests centres
siguin “de gestió pública”, que
“s’augmentin els recursos per ga-
rantir una atenció de qualitat i uns
bons programes de rehabilitació” i
que “s'elabori un pla general parti-
cipatiu que defineixi les necessi-
tats d'aquest col·lectiu”.

En aquest manifest, que adre-
cen tant al Parlament com a la Ge-
neralitat, la FAVB explica que les
dades d’aquest any diuen que, a
tota la ciutat, hi ha 193 residències
assistides on hi viuen més d’11.200
persones. La federació critica que,

tot i que algunes són equipaments
públics, la gran majoria les gestio-
nen companyies privades, algunes
de les quals no es dediquen única-
ment a això. De fet, la FAVB diu que
alguns d’aquests centres estan
gestionats per empreses que es
dediquen a la construcció, i que
moltes d’aquestes companyies,
quan guanyen els concursos de
gestió, acomiaden bona part del
personal que assisteix els residents.

La FAVB també adverteix que,
tot i que el Consorci de Serveis So-
cials de Barcelona (integrat per l’A-
juntament i per la Generalitat)
s’encarrega de controlar i supervi-
sar l’activitat de les empreses ges-
tores, a la pràctica la majoria
d’aquestes opten per aplicar “polí-
tiques empresarials on es priorit-
zen els beneficis econòmics en
detriment de la qualitat i el benes-
tar”, una manera d’actuar que fa
que els familiars dels usuaris s’ha-
gin queixat reiteradament per la
mala qualitat del menjar o la
manca de personal, entre altres.

Per aquest motiu, al final del
text, la FAVB recull un seguit d’exi-
gències que han traslladat als orga-
nismes públics. La federació
demana que s’augmentin els re-
cursos destinats a les residències,
però que aquests repercuteixin en
els usuaris, que es faci una gestió
pública d’aquests equipaments
amb un control públic del seu ús, la
creació de mecanismes de partici-
pació que integrin familiars i veïns i
que s’elabori un pla general (amb
participació dels veïns) que defi-
neixi les necessitats de la gent gran
perquè pugui viure dignament.

HABITATGE/ Plantar cara al lobby
immobiliari. Aquesta és la gran
raó que ha motivat la creació
del Sindicat de Llogaters, una
entitat que es va presentar el
passat dia 12 a un Casinet
d’Hostafrancs pel de gom a gom
i que en el seu manifest funda-
cional defensa “el dret a l’habi-
tatge i un lloguer assequible, es-
table, segur i digne”.

Els promotors de la iniciativa,
un grup de veïns que tenen el
suport de més d’una desena
d’entitats i associacions, van dir
que el seu primer gran objectiu
és acabar amb la Llei d’Arren-
daments Urbans (LAU), vigent
des de l’any 2013.

El Sindicat de
Llogaters omple
el Casinet

POBRESA/ Més d’un miler de
persones dormen cada nit als
carrers de la ciutat. Aquesta és la
xifra que la Xarxa d’Atenció a
Persones Sense Llar (XAPSLL) va
fer pública el passat dijous 18 des-
prés del darrer Recompte, que un
miler de voluntaris van fer durant
la nit anterior. Aquesta xifra su-
posa un increment d’un 9% més
que en el Recompte del 2016.

On s’han detectat més casos
és a Ciutat Vella (271), mentre que
l’Eixample (210) i Sants-Mont-
juïc (131) són les altres dues zo-
nes de la ciutat amb més pre-
sència. Els resultats del Recomp-
te també van dir que 1.954 per-
sones s’allotgen a equipaments.

1.026 persones
dormen cada dia 
al carrer a la ciutat
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TEIXIT COMERCIAL4L’Eix Sa-
rrià ha viscut una entrada de pri-
mavera molt intensa que arri-
barà al seu clímax el pròxim 17
de juny amb la Fira d’Estiu. La
mostra, que celebra enguany la
seva tercera edició, tindrà lloc al
carrer Manuel de Falla durant
tot el dia, de 10 del matí fins a les
vuit de la tarda. 

Aquesta jornada de comerç
al carrer comptarà amb la par-
ticipació de 60 botigues que
oferiran els seus productes als vi-
sitants. De la mateixa manera,
els comerciants acomiadaran la
primavera i donaran la benvin-
guda a la temporada d’estiu.
L’estació preferida dels més pe-
tits de la casa, que s’acomiaden
del curs escolar i afronten tres
mesos de merescudes vacan-
ces. En aquest sentit, la Fira
d’Estiu de l’Eix Sarrià tornarà a
acollir un parc infantil perquè
vagin escalfen motors de cara als
tres mesos de descans. 

Per altra banda, a la mostra
hi haurà moda i complements,
alimentació, articles de la llar i
serveis, entre altres. 

MOLTA ACTIVITAT AL CARRER
La Fira d’Estiu serà el punt final
a les activitats de l’Eix Sarrià d’a-
quest curs, ja que fins a l’octubre
no està previst que posi en mar-
xa cap més acte. Tot i així, l’as-
sociació s’ha acomiadat amb dos

mesos intensos d’activitats, que
van arrencar el passat 22 d’abril
amb la ja tradicional Sarrià BBQ
i la Mostra de Comerç al Carrer
del passat dissabte 6 de maig. 

Tots dos esdeveniments van
ser “un èxit”, segons expliquen
des de l’entitat, un èxit que vo-
len repetir el pròxim 17 de juny
i poder posar la cirereta del
pastís i tancar així la temporada
amb bon regust de boca. 

L’associació celebra l’èxit de la Sarrià BBQ. Foto: Eix Sarrià

L’Eix Sarrià tancarà dos mesos
intensos amb la Fira d’Estiu

» La mostra tindrà lloc a Manuel de Falla dissabte 17 de juny
» L’associació celebra l’èxit de la BBQ i de la Mostra de Comerç

Barnavasi es prepara per a 
la seva 20a Mostra de Comerç

FIRA4La Mostra de Comerç de
Sant Gervasi celebrarà la seva
20a edició el pròxim dissabte 10
de juny. Com ha fet sempre des
de fa dues dècades, Barnavasi ta-
llarà el carrer Muntaner –des de
la plaça Bonanova fins a la Ron-
da del General Mitre– durant tot
el dia. Entre alguna de les nove-
tats, destaca la creació d’espais
específics per als diferents tipus
de comerços o la incorporació
d’una zona lúdica entre els ca-
rrers Bisbe Sivilla i Reus. 

Un any més, aquesta mostra
formarà part de la programació

de la Festa Major de Sant Ger-
vasi, que es farà del 9 al 19 de
juny. En aquest sentit, s’orga-
nitzarà el Tastet de Festa Major,
on els paradistes del Mercat de
Sant Gervasi i altres establi-
ments del barri oferiran les se-
ves tapes creades especialment
per a l’ocasió. 

La jornada es completarà
amb el concert de la banda Beat
Bang, que interpretarà cançons
de rock dels anys 70, 80 i 90 del
segle passat. L’actuació comen-
çarà a partir de les 9 del vespre
al mateix carrer Muntaner.

La Setmana dels Mercats posa
èmfasi en la cuina saludable

DINAMITZACIÓ4La quarta edi-
ció de la Setmana Internacional
dels Mercats ofereix més de 80
activitats durant dues setma-
nes, del 15 al 31 de maig. 

El lema de l’edició d’enguany,
que és la quarta, és “mercats per
a una nova generació”, amb el
qual vol apropar els productes
frescos i saludables als clients,
posant especial èmfasi a l’hora de
seduir els joves.  D’aquesta ma-
nera, els diferents mercats de la
ciutat posaran en marxa accions
culturals als vespres i nits on la
música, les tapes i les degusta-

cions seran les protagonistes.
De fet, el passat dia 13 la Nit dels
Mercats va omplir els mercats
del Ninot, la Sagrada Família i
Santa Caterina amb cultura i
tasts d’alimentació. 

Segons asseguren des de
l’Ajuntament, amb aquesta set-
mana “es farà palès que els
mercats són els centres dels
barris, on les relacions perso-
nals hi tenen cabuda”. Així, els
mercats es reivindicaran com
espais d’alimentació saludable
on es poden comprar productes
frescos i de qualitat.  

Màxim López, nou gerent de
l’Institut Municipal de Mercats
NOMENAMENT4L’Institut Mu-
nicipal de Mercats (IMMB) es-
trena nou gerent. Es tracta de
Màxim López (Barcelona, 1966),
que substitueix Jordi Torrades
al capdavant de l’institut. 

López era des del 2006 el ge-
rent del Districte de l’Eixample
i, anteriorment, havia ocupat cà-
rrecs a altres departaments de
l’Ajuntament, on va començar a
treballar el 2004. També va ser
director de Recursos Econò-

mics i adjunt de control de ges-
tió de l’Hospital Universitari
Vall d’Hebron. A més, té expe-
riència docent a diverses uni-
versitats i va ser economista
adscrit al Departament de Ges-
tió Pressupostària del Comitè
Olímpic Organitzador de Bar-
celona 92 (COOB’92). 

És llicenciat en Econòmi-
ques i ha desenvolupat estudis
superiors sobre les adminis-
tracions públiques. 

Comiat | El propietari del Bodeguín es jubila
Miquel Badia, el famós propietari del bar El Bodeguín del carrer d’Hercegovina, 

s’ha jubilat i ha deixat el negoci en mans d’un matrimoni que mantindrà el seu nom. A 
67 anys, Badia ha decidit fer una passa al costat, malgrat que alguns clients de tota la 

vida han rebut amb tristesa la notícia, tal com va explicar el fundador a betevé.  
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FUTBOL4La primera tempora-
da a Segona catalana es tancarà
amb bona nota per al CP Sarrià.
Tot i que l’equip va perdre l’últim
partit a domicili el passat dia 21
contra el Sant Adrià CF (3-1), els
d’Erec Irisarri estan protagonit-
zant una campanya notable, i el
repte de cara als dos últims par-
tits per a l’equip vermell és clou-
re el curs entre els sis millors
equips de la classificació.

I és que tot i que només que-
da un partit perquè es tanqui el
curs, l’equip té una altra jornada
pendent, que recuperarà el prò-
xim dimecres 24 a les 9 de la nit.
Aquest partit enfrontarà els sa-
rrianencs contra un dels equips
que, gairebé fins al final, han llui-
tat per poder tenir opcions de pu-
jar de categoria, la Unificación
Llefià. El partit de la primera vol-
ta, que es va jugar a Badalona, va
ser una bogeria i va acabar en
empat (4-4). Els locals van do-
minar totalment el matx fins al

minut 60, quan guanyaven 4-0,
però un gol d’Albert Parra, dos de
Lluís Viñas i un d’Alex Pemán al
temps afegit van servir perquè l’e-
quip rescatés un punt al desem-
bre al municipal Pere Gol.

Aquest, però, no serà el da-
rrer partit, ni de la setmana ni
del curs. I és que quatre dies

després, el pròxim diumenge
28, es posarà el punt final a la lli-
ga amb la trenta-quatrena jor-
nada, que es jugarà en horari
unificat, a les 12 del migdia.
Els d’Irisarri rebran la visita
d’un equip que tampoc no es ju-
garà res a la Vall d’Hebron, el CE
Llavaneres, el dotzè classificat.

L’equip està a punt de tancar una gran temporada. Foto: CPS

El CP Sarrià vol tancar el curs
entre els sis millors de la taula

» Els d’Erec Irisarri tenen un partit pendent i s’acomiadaran el dia 28
» Unificación Llefià i Llavaneres visitaran l’equip a la Vall d’Hebron

Ezzaydouni i Andrews, els més
ràpids a la Cursa de Bombers

ATLETISME4Ibrahim Ezzay-
douni i Jessica Andrews van ser
els millors. L’atleta marroquí i la
corredora britànica van procla-
mar-se vencedors de l’edició del
2017 de la Cursa dels Bombers
(la dinovena), que va aplegar
més de 13.000 participants el
passat diumenge 7.

La prova, una de les curses de
10 quilòmetres amb més atractiu
que es disputen a la ciutat durant
la primavera, va acabar de la
millor manera possible, amb un
esprint final per la victòria en el
qual l’africà (29 minuts i 30 se-

gons) va ser més ràpid que Car-
les Castillejo (29 minuts i 37 se-
gons). El tercer en discòrdia va ser
Abderrahim El Jaafari, que va
aturar el cronòmetre 10 segons
després que Castillejo.

Per la seva banda, Andrews
(dona del ciclista Daniel Martin,
que la va ajudar a preparar la
cursa i que la va acompanyar a
la ciutat), va completar la prova
amb una gran marca de 32 mi-
nuts i 49 segons, superant dues
de les eternes candidates a la vic-
tòria, la badalonina Míriam Or-
tiz i la triatleta Sara Löehr.

La Salle, el segon millor 
cuer de la Primera estatal 

HANDBOL4No és cap consol,
perquè el descens de categoria és
irremeiable, però la Salle Bona-
nova ha tancat la temporada
com el segon millor cuer dels sis
grups de la Primera estatal.

Els 11 punts que l’equip ha
aconseguit en les 30 jornades del
campionat fan que només el BM
Manzanares de Ciudad Real,
l’últim classificat del grup D,
hagi tancat la temporada amb un
saldo millor que els de la Bona-
nova (els castellano-manxecs
van sumar 19 punts i es van
quedar a només dos de mante-

nir-se a la categoria de bronze de
l’handbol estatal). Els altres cuers
(Carballal, Colindres, Askartza i
Vila-real) han tancat els seus
respectius cursos amb un saldo
igual o pitjor que la Salle.

Tot i que ja s’havia consumat
el seu descens, els de la Bonanova
van tancar el curs regalant una
victòria a l’afició (30-29 el dia 22
d’abril contra el Sant Esteve de
Palautordera), tot i que les dues
últimes jornades de la lliga van
saldar-se amb derrota (33-26
contra el Granollers B i 19-26 a
casa contra l’OAR de Sabadell).

Cabeza, del Barcino, acaba
segona a l’ITF de la Bisbal

TENNIS4A un pas de la glòria.
Estrella Cabeza, del CT Barcino,
va arribar a la final de l'ITF Wo-
men's de la Bisbal d'Empordà el
passat diumenge 21, però va
perdre contra la barcelonina Ge-
orgina García per 6-2, 0-6 i 6-4.
És la segona vegada consecutiva
que García alça aquesta copa,
una de les més prestigioses que
es juguen a la província de Gi-
rona, i que té un premi de 25.000
dòlars per a la guanyadora.

El mateix cap de setmana en
el qual Cabeza va arribar a la fi-
nal, una altra de les tennistes del
club, Garbiñe Muguruza, va ha-
ver de retirar-se del Masters
1000 de Roma després de notar
molèsties al coll. És el quart cop
que l’hispano-veneçolana ha de
renunciar a jugar un torneig.

El mes va començar amb
bon peu per al club, ja que Vic-
tòria Jiménez va guanyar la Ba-
bolat Cup en categoria aleví. 

Bàsquet | El CB la Salle acaba la lliga en vuitena posició
La temporada s’acaba en la zona tranquil·la i amb un balanç positiu de resultats.

El CB la Salle Bonanova ha tancat el curs a la Segona categoria en vuitena posició
amb 16 victòries i 14 derrotes. En el darrer partit de la temporada (victòria contra

l’Artés B per 67 a 59), l’equip va poder acomiadar-se del seu capità, Marc Fusté.
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DIVENDRES 16 DE JUNY
21:00 Arianna Abecasis amb banda serà la in-

tèrpret del pròxim concert del cicle L'Imper-
dible del Divendres. Entrada gratuïta. / Cen-
tre Cívic Casa Orlandai.

DIJOUS 25 DE MAIG
10:00 Ciència i religió serà el nom de la pròxi-

ma xerrada del cicle Tertúlies de l’ultrason.
Introduirà la tertúlia Joan Grimalt, doctor en
química i investigador en ciències ambien-
tals. / Centre Parroquial de Sarrià.

DIMECRES 31 DE MAIG
18:00 El menjar s'ha d'aprofitar és el nom d’un

taller d’una sola sessió que impartirà Millor
que nou en el qual s’ensenyaran receptes d’a-
profitament per no haver llençar menjar. / Cen-
tre Cívic Can Castelló.

FINS AL 31 DE MAIG
Matí-TardaOlorda, una història compartida re-

corda el centenari de la desaparició del pe-
tit municipi de Santa Creu d’Olorda, del qual
només queda l’església. / Centre Cívic Vall-
vidrera Vázquez Montalbán.

FINS AL 17 DE JUNY
Matí-TardaRamon Pouplana presenta Nova York

en volums, la seva mirada als gratacels i a la
monumentalitat de l'arquitectura vella i
nova de la ciutat que, com diu Sinatra, mai
no dorm. / Casal de Barri Espai Putxet.

DIVENDRES 26 DE MAIG
11:00 Arriba la darrera sessió de Gaudim dels ele-

ments de la natura, un taller perquè tota la
família pugui gaudir plegada a l’aire lliure. /
Espai Familiar El Petit Drac.

DISSABTE 17 DE JUNY
12:00 La volta al món amb l'Esperit! és un es-

pectacle que farà que els més menuts puguin
viatjar fins als racons més inhòspits del
planteta sense haver de sortir de casa. / Cen-
tre Cívic Casa Orlandai.

DISSABTE 3 DE JUNY
11:00 Els millors especialistes del barri i del diss-

tricte es donaran cita en la primera edició del
torneig d’escacs de Can Rectoret. / Casal de
Barri Can Rectoret.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

La contacontes Mon Mas s’encarrega-
rà de la narració De quin planeta ets,
Anna Tarambana? / Biblioteca Sant Ger-
vasi - Joan Maragall.

Mon Mas apropa la història
de l’Anna Tarambana

Dissabte 27 de maig a les 11:30

Berta Amador continua impartint les
sessions del curs Història de les dones,
que repassa les figures femenines
més importants des de l’Edat mitjana.
/ Centre Cívic Casa Orlandai.

Continua en marxa el curs
sobre història de les dones
Tots els dimecres a les 19:00

En la commemoració del dia de Sant
Felip Neri es farà una sessió de cine-
fòrum que tindrà com a protagonista
la pel·lícula Prefiero el paraíso. / Casa
Sant Felip Neri.

‘Prefiero el paraíso’, el
títol del pròxim cinefòrum
Divendres 26 de maig a les 17:30

Partit de futbol de la 32a jornada de
Segona catalana entre el CP Sarrià i la
Unificación Llefià de Badalona. / Mu-
nicipal de la Vall d’Hebron.

El CP Sarrià rep la visita
de la Unificación Llefià

Dimecres 24 de maig a les 21:00
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